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گزارش

خبر

 

داغ  بحث  به  زمانی  دوم  واردات خودروهای دست 
مجلس و دولت تبدیل شد که وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در استانه استیضاح قرار گرفت اما حتی ارائه 
این لایحه دو فوریتی نیز نتوانست وزیر صمت را از 
نهایت فاطمی امین که  در  نداد و  استیضاح نجات 
زمانی بزرگترین وعده های خودرویی را به نمایندگان 
و افکار عمومی داده بود، به دلیل بحران های شدید 
متبوعش  وزارتحانه ی  از  خودرو  صنعت  و  بازار 

خداحافظی کرد.

از خبرآنلاین؛  نقل  به  و  به گزارش »دنیای هوادار« 
دست  خودروهای  واردات  می رسد  نظر  به  اما  حالا 
دوم به مرحله نهایی نزدیک شده است . در این میان 
دست  خودروهای  برای  ویژه  محدودیت  یک  تنها 
و  است  شده  گرفته  نظر  در  ایران  به  وارداتی  دوم 
این محدودیت به سن این خودروها برمی گردد به 
عبارت دیگر تنها خودروهایی قابلیت ورود دارند که 
پنج سال بیشتر از عمرشان نگذشته باشد. پیش از 
این قالیباف، رییس مجلس در گفتگویی تلویزیونی 
تاکید کرده بود که هیچ منعی برای این کار نیست. 
وی گفته بود: باوجود اینکه دولت لایحه دو فوریتی 
برای واردات خودروهای دست دوم به مجلس داده 
الان  همین  می تواند  دولت  مجلس  نظر  از  است، 
واردات خودروی دست دوم را آغاز کند. البته ماجرا 
به اینجا ختم نشد. دو روز بعد از این اظهار نظر بود 
که سخنگوی دولت پاسخی مبسوط به این اظهارات 

قالیباف داد.

توپ واردات در زمین مجلس
نظر  تغییر  از  دولت  گفت:  جهرمی  بهادری  علی 
رئیس مجلس استقبال می کند. سال گذشته دولت 
از  کارکرده  خودروهای  واردات  برای  آیین نامه ای 
مناطق آزاد به سرزمین اصلی تصویب کرد. ۲۴ اسفند 
بود که رئیس مجلس این آیین نامه را مغایر با قانون 
واردات خودرو تشخیص داد و اعلام کرد دولت باید 
آن را اصلاح می کرد. خوشحالیم که در بررسی های 
نهایی با دولت هم نظر شده و آن را مغایر نمی دانند. 
منتظریم تا نظر رئیس مجلس مبنی بر عدم مغایرت 
آن آیین نامه به صورت مکتوب به دولت اعلام شود. 
به سرزمین  واردات خودرو  مرحله  اولین  ان شاءالله 
را طبق همان آیین نامه انجام می دهیم. علت اینکه 
خودروهای  واردات  برای  دوفوریتی  لایحه  دولت 
نامه  که  است  این  کرد،  تقدیم  به مجلس  کارکرده 
واردات  هرگونه  اعلام شد  و  مطرح  رئیس مجلس 

باشد.  قانون  این  مفاد  همه  رعایت  با  باید  خودرو 
بود  کرده  اعلام  اسفند  نامه ۲۴  در  مجلس  رئیس 
هرگونه واردات خودرو باید با رعایت همه مفاد قانون 
که  آمده  قانون  آن  در  باشد.  همراه  خودرو  واردات 
واردات  در  طبیعتاً  که  شود  انجام  فناوری  انتقال 
نمی شود.  محقق  امری  چنین  دست دوم  خودروی 
فنی  شده صلاحیت  گفته  قانون  آن  در  همچنین، 

که  در حالی  احراز شود،  باید  واردکننده  و حرفه ای 
واردات خودروی دست دوم به صورت فردی قرار است 
انجام شود؛ یعنی هر شهروندی در چارچوبی که مقرر 
شده است، خودرو وارد کند. در این زمینه دیگر احراز 
صلاحیت فنی و حرفه ای نداریم که کسی بیاید و 

خط تولید راه اندازی کند.

شرایط واردات خودروی دست دوم چیست؟
از نمایندگان مجلس و موافقان این طرح  بسیاری 
می تواند  دوم  دست  خودروهای  واردات  معتقدند 
برای کاهش قیمت خودرو در کشور مهیا  را  زمینه 
کند. ممنوعیت واردات خودرو به ایران از سال ۱۳۹۷ 
سبب شد قیمت خودرو در ایارن روندی افزایشی را 
تجربه کند . محاسبات سردستی نشان می دهد قیمت 
خودروهای خارجی در بازار ایران که پنج سالی نیز از 
عمرشان گذشته ۱۰ برابر قیمت مشابه صفر کیلومتر 
آنها در بازار ایران به فروش می رسد.حالا سیاستگذار 
بر آن است که با واردات خودروی کارکرده، قیمت ها 

است  مقرر  راستا  این  در  بشکند.  را  خودرو  بازار  در 
در  محدودیت  بدون  حقوقی  و  حقیقی  هر شخص 
کردن یک خودروی  وارد  امکان  و مدل خودرو  نوع 
دست دوم به کشور را داشته باشد . این خودرو البته 
نباید عمری بیش از پنج سال را داشته باشد.این تنها 
است.  این لایحه  رد  رگفته شده  نظر  در  محدودیت 
هنوز  دوم  دست  خودروهای  واردات  تعرفه  البته 

روشن نیست. نکته مهم بعدی این است که شرط 
وجود نمایندگی در داخل کشور از این لایحه حذف 
شده است. بنابراین متقاضیان می توانند هر خودروی 
کارکرده ای را به کشور وارد کنند، به شرط آنکه این 
خودرو در کشور ثالث دارای نمایندگی رسمی باشد. 
همچنین استاندارد کشورهای مبدأ با تأیید سازمان 

محیط زیست مورد قبول واقع خواهد شد.

تکلیف واردات خودروهای دست دوم چه 
زمانی مشخص می شود؟

کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو  پاشایی،  معصومه 
کار  است:  گفته  اسلامی  شورای  مجلس  صنایع 
در  دوم  دست  خودروی  واردات  فوریتی  دو  لایحه 
کمیسیون صنایع به پایان رسیده و ما با این لایحه 
در کمیسیون موافقت صد درصدی داشته ایم. ایحه 
سرکشی  از  پس  دوم  دست  خودروی  فوریتی  دو 
نمایندگان به حوزه های انتخابیه در دستورکار صحن 

مجلس قرار خواهد گرفت.

مهرداد تیموری

سرمقاله
در باب قوانین جدید و عجیب فوتبال ایران؛

وقتی همه چیز 
غیرکارشناسی و خلق الساعه 

است!  
 

با کشورهایی  مقایسه  در  ایران  ورزش  ضعف عملکرد 
با شرایط مشابه تنها فقدان زیرساخت ها نیست؛ بلکه 
بیشتر از تصمیمات خلق الساعه و غیر کارشناسی متولیان 
آن منشأ می گیرد؛ به بیان ساده تر شرایط ورزش ایران 
-خصوصاً فوتبال- به سمت و سویی هدایت می شود که 
روز به روز قوانین بی ثبات تر و اهالی آن با مشکلات 
عدیده ای مواجه می شوند. اما از سال آینده دو قانون 
عجیب در فوتبال کشور اجرا خواهد شد، یکی سقف 
هزینه تیم  های لیگ برتری و دیگری ضرورت عقد قرارداد 
به ریال. قوانینی که نه تنها به توسعه فوتبال ایران کمک 
نخواهد کرد و نه حقوق بازیکنان در آن لحاظ شده، نه 
باشگاه ها. بی تردید نکتۀ مهم تر در این ماجرا، عدم ثبات 
قوانین در فوتبال ایران است که هر روز آزاردهنده تر از 
قبل می شود. خواه ناخواه باید بپذریم، این قوانین عجیب 
جنبه اجرایی در فوتبال ایران را ندارد و حتی در صورت 
تصویب، راهکارهای دور زدن آن بیش از اجرای صحیح 

آن در دستور کار اهالی فوتبال قرار می گیرد.

11 قلم کالای اساسی؛

با مبلغ یارانه کالابرگ چه 
کالاهایی بخریم؟  

مرحله جدید طرح ملی کالابرگ الکترونیکی با افزایش 
۲۰ درصدی یارانه معیشتی سه دهک پایین درآمدی از 
روز شنبه آغاز و در فاز نخست در خصوص خانوارهای 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( و سازمان 
بهزیستی عملیاتی شده است. دولت با هدف حمایت از 
اقشار کم درآمد و حفظ سلامت غذایی و رساندن کالری 
مناسب، ریز مغذی ها و پروتئین به خانوارها این طرح را 
به اجرا درآورده است. در این مرحله به مبلغ یارانه کالابرگ 
خانوارهای دهک یک تا سه که ۴۰۰ هزار تومان است ۸۰ 
هزار تومان دیگر معادل ۲۰ درصد اضافه می شود به شرط 
آنکه ۷۰ درصد اعتبار یارانه خود را صرف خرید کالابرگ 
کنند. افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی در گام 
نخست مشمول اجرای طرح شده اند و پس از آنها سایر 
افزایش ۲۰  خانوارهای دهک های اول تا سوم مشمول 
درصدی یارانه خواهند شد. افراد برای استفاده از افزایش 
۲۰ درصدی یارانه در مرحله اول به فروشگاه هایی که در 
این طرح مشارکت کرده اند قبل از پانزدهم ماه بعد مراجعه 
می کنند. سپس می توانند از اقلام پیش بینی شده در 
این طرح که شامل ۱۱ قلم کالای اساسی است انتخاب و 
خرید کنند. این کالاها می تواند شامل یک یا چند جنس 
باشد که با استفاده از اعتبار یارانه کالابرگ خود شیر کم 
چرب، پنیر، تخم مرغ، مرغ، روغن مایع، ماکارونی، قند 
و شکر،  ماست پرچرب، برنج ایرانی، حبوبات و گوشت 
منجمد گوساله را خریداری کنند. استفاده از اعتبار برای 
خرید کالابرگ الکترونیک کاملا اختیاری است و خانوارها 
می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود استفاده 
و از هر فروشگاه یا سوپرمارکتی، کالای مورد نظر را تحت هر 
عنوان و برندی انتخاب کنند. فروشگاه های افق کوروش، 
رفاه، دیلی مارکت، جانبو، گندم و هفت به عنوان شش 
فروشگاه بزرگ زنجیره ای در این طرح ملی مشارکت دارند 
و در شهرها و روستاهای کوچک نیز برخی فروشگاه های 
خُرد به بارکدخوان مجهز شده اند تا دسترسی مردم به خرید 

کالابرگ الکترونیکی را فراهم کنند. 

   

یادوخاطره شهداء بویژه بسیجی»حبیب  الله توکلی«که 17خردادماه 

1361 بر اثر اصابت خمپاره به مقام شامخ شهادت نائل گشت،گرامی باد

کدامخودروهاامکانورودبهایرانرادارند؟

شمارش معکوس برای تعیین تکلیف 
طرح واردات خودرو

گهی: 1470781 شناسه آ

نکته

شرکت  مدیرعامل  سالاری،  جلیل  گذشته  روز 
درباره  نفتی  فرآورده های  و پخش  پالایش  ملی 
کارت های  با  بانکی  کارت های  شدن  جایگزین 
تراشه  واردات  از  جلوگیری  هدف  با  سوخت 
کارت سوخت بدون تغییر سهمیه  بنزین گفت: 
که  هستیم  آزمایشی  فرآیند  اجرای  حال  در 
بتوانیم از کارت بانکی هم بجای کارت سوخت 
استفاده کنیم؛ این کار نیاز به دریافت اطلاعات 
مربوط به خودرو و الحاق آن به سامانه هوشمند 

انجام  آن  نرم افزاری  کارهای  که  دارد  سوخت 
شده است. در حوزه تامین تراشه مورد نیاز برای 
تولید کارت های سوخت مشکلی نداریم، اما در 
زمان شروع به کار دولت سیزدهم، فقط ۹۰۳۵ 
کارت در مجموعه پالایش و پخش وجود داشت؛ 
در حالی که سالیانه حدود یک میلیون خودرو 
به چرخه حمل و نقل اضافه می شود و افرادی 
هم نیاز به المثنی دارند که با این اوصاف، باید 
همیشه ذخیره دو تا سه میلیونی از کارت های 

خام داشته باشیم. اطلاعات مربوط به خودروها 
را برای جایگزینی کارت های بانکی با کارت های 
در  خودرو  اطلاعات  نداریم،  اختیار  در  سوخت 
اختیار مجموعه ناجا و پلیس راهور است که باید 
را در اختیار ما قرار دهند تا بتوانیم تلفیق  آن 
را انجام دهیم؛ دقیقا مانند اتفاقی که در بحث 
سامانه سپهتن )پایش هوشمند تردد ناوگان( رخ 
داد تا به جای بارنامه های صوری، با این سامانه، 

سهمیه سوخت را تخصیص دهیم.

کاوش

کارت های بانکی؛ جایگزین جدید کارت های سوخت

مدیرمسئول
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»دنیایهوادار«ازکوچکشدنسفرهایرانیانگزارشمیدهد؛

تخم مرغ جایگزین مصرف گوشت شد!
گزارش

 

با افزایش تورم و گرانی موادغذایی، سفره ایرانیان نیز آب 
رفت. بررسی ها نشان می دهد مصرف گوشت قرمز و شیر 
در دهه ۹۰ به ترتیب ۴۱ و ۴۶.۸ درصد کاهش داشته است. 
در همین حال مصرف تخم مرغ نیز افزایش داشته است. 
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس به نظر می رسد 

خود  نیاز  مورد  پروتئین  تامین  برای  خانوارها 
تخم مرغ را جایگزین گوشت قرمز و مرغ کرده اند.

به گزارش »دنیای هوادار« و به نقل از تجارت نیوز، 
جمعیت فقرا در ایران بیشتر شده و به موازات 

آن کالری مصرفی و کیفیت غذایی آنها 
نیز کاهش یافته است. این همان 

سال های  در  که  است  هشداری 
اخیر و همزمان با افزایش تورم و 
گرانی مواد غذایی نسبت به آن 
هشدار می دادند. وضعیتی که به 
گفته آنها امنیت غذایی ایرانیان 
را هدف می گیرد. به عبارتی با 
افزایش تورم، سفره ایرانیان نیز 
کوچک تر شده است که از این 
میان می توان به مصرف گوشت 

در خانوارها اشاره کرد. اخیرا مرکز 
گزارشی  در  مجلس  پژوهش های 

اعلام کرد که نرخ فقر طی یک دهه از 
۱۹ درصد به ۳۰ درصد افزایش یافته است. 

بر اساس این گزارش ۱۱ میلیون نفر به جمعیت 
فقرای ایران طی یک دهه اضافه شد. بخش مهم 

دیگر این گزارش بررسی وضعیت رفاهی خانوارهاست که 
برای این منظور سهم کالاهای ضروری از کل هزینه های 
خانوار و سهم سایر هزینه ها از کل هزینه خانوارها بررسی 

شده است. سنگینی تورم مواد غذایی در سال های اخیر  بر 
دوش بسیاری از خانوارها بیشتر شد؛ تا جایی که برخی از  
مردم حذف برخی اقلام غذایی از جمله گوشت از سبد غذایی 
خود می گفتند. بررسی آمارهای رسمی نیز نشان می دهد که 
با افزایش قیمت  مواد غذایی و سایر هزینه ها از جمله هزینه 
مسکن، به مرور سهم برخی از اقلام خوراکی در سبد غذایی 
خانوارها کاهش یافت. وضعیتی که هشداری برای امنیت 
غذایی ایرانیان و سلامتی آنهاست. پیش از این نیز برخی از 
کارشناسان و مقامات حوزه بهداشت از کوتاه شدن قد ایرانیان 

به دلیل کاهش مصرف شیر گفته بودند.

افزایش سهم خوراک در هزینه خانوارها و کاهش 
کالری دریافتی!

خود  به  را  خانوار  هزینه   از  بخشی  خوراکی  کالاهای 
اختصاص می دهند. کالای حیاتی که در همان سطح 
اول هرم مازلو قرار دارد. اما سفره ایرانیان در این سال ها 
چه تغییری کرده است؟ آیا خانوارها سهم بیشتری به 
خوراک اختصاص داده اند؟ در صورت افزایش سهم بیشتر، 
آیا میزان خوراک خریداری شده، تغییری کرده است؟ به 

عبارتی افزایش سهم، صرفا به دلیل گرانی کالا بود؟ آیا 
کیفیت خوراک دریافتی تغییری کرده است؟ اینها سوالاتی 
است که مرکز پژوهش های مجلس به آن پاسخ می دهد. 
همزمان با افزایش فقر در ایران، سهم خوراک از کل هزینه 
خانوار افزایش یافته است. رشد شدید شاخص قیمت ها و 

همزمان رشد بیشتر شاخص خوراک از کل هزینه خانوار 
باعث شده که خانوار برای تامین حداقل خوراک، سهم 
بیشتری از درآمدهایش را اختصاص دهد. بررسی مصارف 
خوراکی خانوارها نشان می دهد که خانوارهای ایرانی طی 
دهه ۹۰ به طور پیوسته با کاهش کالری دریافتی مواجه 
بودند. به عبارتی اگرچه سهم هزینه خوراک در هزینه 
خانوارها افزایش داشته اما کالری مصرفی آنها کاهش 
یافته است. خانوارهای ایرانی همزمان باافزایش فقر از سایر 
هزینه ها کاسته که به هزینه خوراک اضافه کنند اما باز هم 

از میزان خوراک آنها کم شده است.

تخم مرغ جایگزین گوشت قرمز و مرغ شد
بررسی داده های مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد 
که مصرف میانگین گوشت قرمز در سال ۱۴۰۰ نسبت به 
سال ۹۰ ، ۴۱ درصد کاهش یافته است.مصرف مرغ نیز در 
این دهه کاهش داشته است؛ برای مثال میانگین مصرف 
مرغ در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل آن، ۱۰.۵ درصد 
کاهش داشت. همچنین در دهه ۹۰ میانگین مصرف شیر 
نیز  ۴۶.۸ درصد کاهش داشته است. میانگین مصرف 

شیر تنها در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۹ حدود ۱۰ 
درصد کاهش داشت. در حالی که مصرف میانگین مصرف 
گوشت قرمز و مرغ کاهش داشته، مصرف تخم مرغ 
افزایش داشته است. بر اساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس به نظر می رسد خانوارها برای تامین پروتئین 
مورد نیاز خود تخم مرغ را جایگزین گوشت قرمز و مرغ 
کرده اند. میانگین مصرف برنج نیز در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به سال ۹۰، ۲۸ درصد کاهش یافته است. بر همین 
اساس همزمان با افزایش سهم خوراک در هزینه 
خانوارها، کیفیت کالای خوراکی مصرفی نیز 

کاهش پیدا کرده است.

استفاده از مواد غذایی ارزان تر 
برای دریافت کالری

اگرچه تغییر عادات غذایی می تواند 
یکی از دلایل کاهش دریافتی باشد 
مجلس  پژوهش های  مرکز  اما 
با بیان سه دلیل این احتمال را 
اینکه همه  نخست  رد می کند. 
دهک های درآمدی کاهش کالری 
دریافتی دارند. به این معنا که حتی 
دهک  های پایین که کالری کمتر از 
استاندارد دریافت می کنند نیز کاهش 
در کالری به خصوص در سال های اخیر 
داشتند. دوم اینکه همچنان اختلاف بین 
کالری دریافتی به طور قابل ملاحظه ای بین 
دارد.  وجود  پایین  دهک های  با  بالا  دهک های 
به طوری که در سال ۱۴۰۰ دهک دهم به طور متوسط 
۳۲۸۴ و دهک اول ۱۴۹۷ کیلو کالری مصرف داشتند. در 
صورتی که اگر کاهش در کالری دریافتی به علت تغییر در 
عادات غذایی و تمایل به رژیم غذایی کم کالری بود، باید 
تناسب بیشتری بین کالری دریافتی دهک های درآمدی به 
وجود می آمد و اصولا وضعیت درآمد نقش تعیین کننده ای 
در در میزان کالری دریافتی نمی گذاشت. سوم اینکه کیفیت 
کالری دریافتی نیز کاهش یافته است. در حالی که که 
کاهش کالری دریافتی به دلیل رژیم غذایی به گونه ای است 
که مواد غذایی پرکالری و کم کیفیت کاهش یافته و برعکس 
مواد غذایی کم کالری و باکیفیت افزایش می یابد. اما در ایران 
روند معکوسی رخ داده و مصرف غذایی باکیفیت کاهش 
یافته است. آنطور که این گزارش نشان می دهد خانوارها از 
کالاهای باکیفیت در سبد غذایی خود کم کرده اند. خانوارها 
برای دریافت کالری مورد نیاز خود از مواد غذایی ارزان تر و با 
کیفیت کمتر استفاده کرده اند. بخش اعظم هزینه خانوارهای 
هزینه مسکن  و خوراک می شود.  ایرانی صرف مسکن 
خانوارها از ۲۳ درصد به ۲۷ درصد در سال ۱۴۰۰ رسیده است. 
مجموع سهم مسکن و خوراک از هزینه خانوارها به ۶۰ درصد 
رسید که بالاترین مقدار در دهه ۹۰ است. رشد روزافزون تورم 
نشان می دهد که احتمالا این روند کاهش مصرف کالری 

باکیفیت در میان ایرانیان همچنان ادامه داشته باشد.

ذرهبین

    

دستیار ویژه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی جزئیات جدیدی از پرداخت یارانه 
در سال ۱۴۰۲ و کالابرگ الکترونیک ارائه کرد. »علیرضا عسگریان« درباره احتمال 
قطع یارانه نقدی و تبدیل آن به یارانه غیرنقدی گفت: یارانه قطعا قطع نمی شود و به 
قوت خودش باقی است، اما مبلغ آن هم افزایش پیدا نمی کند. در واقع اعتباری 
که جدید است به صورت مشروط روی یارانه ما سوار می شود، یعنی دهک های 
یک تا سه که الان ۴۰۰ هزار تومان به ازای هر نفر یارانه دارند یارانه شان برقرار است 
و از این به بعد هم برقرار است. مبلغ یارانه دهک های ۴ تا ۹ هم که ۳۰۰ هزار تومان 
است که حذف نمی شود. از همان ابتدا قصد یارانه ها بر این بود که سبد غذایی مردم 
را پوشش دهد و به صورت طبیعی سلامت را وارد خانواده ها کند. سلامت غذایی 

یعنی رساندن کالری مناسب، ریز مغذی و پروتئین مناسب به خانواده ها.

تبدیلمیشود؟ غیرنقدی به نقدی یارانه
سید احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد درباره اختصاص سهام به متولدین سال 
۱۴۰۱اظهار داشت: »این سهام به متولدین ســال ۱۴۰۱ اختصاص یافته و منابع 
برای سال ۱۴۰۰ تأمین نشده بود؛ لذا به نوزادان سال گذشته داده می شود. منابع 
برای نوزادان متولد امسال هم تأمین خواهد شد ولی اول باید منتظر باشیم منابع 
تأمین شود و بعد به مردم اطلاع رسانی کنیم. این سهام تا ۲۳ سالگی به نام خود 
نوزادان باقی می ماند و با تجمیع سود آن، سرمایه ارزشمندی برای تشکیل زندگی یا 
اشتغال افراد ایجاد می کند که در ۲۴سالگی می توانند از آن استفاده کنند.« شایان 
ذکر است؛ خاندوزی اردیبهشت ماه گفته بود ماده ۱۱ قانون جوانی جمعیت، وزارت 
اقتصاد را مکلف کرده برای نوزادان تازه متولدشده سهامی را اختصاص دهد که این 

عدد برای متولدین سال ۱۴۰۱، یک ونیم میلیون تومان سهام به ازای هر فرد است.

1.5میلیونیمیگیرند؟ نوزادانسهام کدام

کاهش ۱۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومانی قیمت خودروها
بررسی ها نشان می دهد، طی دو ماه گذشته بین ۱۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان افت قیمت داشته اند. کارشناسان معتقدند 
اجرای مرحله دوم فروش یکپارچه خودرو یکی از دلایل افت قیمت ها در بازار خودرو است و افراد ترجیح می دهند خودروی 

موردنیاز خود را از طریق سامانه فروش یکپارچه خودرو خریداری کنند.

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

 چرا تنش زدایی سیاسی برای 
کشور مهم است؟

روابط سیاسی کشور ما با سایر کشورهای جهان بنا بر 
اقتضائات روز و شرایط فی مابین کشورها قابل بررسی 
است. اما در این مورد و درباره تنظیم این روابط باید اصول 
اساسی ای را در نظر گرفت؛ اصولی که مبتنی بر گفتمان 
انقلاب اسلامی و آرمان های آن باشد. تاکید بر ارتقای 
زدایی  تنش  سیاست  ثمربخشی  برای  تلاش ها  سطح 
دیپلماتیک،  افزایش سطح تحرکات  با  اعتمادسازی  و 
تبعات  و  بین المللی کشور  راهگشای شرایط  می تواند 
دنباله دار آن باشد. یکی از روش های تحلیل سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی ایران تبیین راهبردهای محوری 
است که بر محور آن بسیاری از کنش و واکنش های 
سیاست خارجی قابل فهم و قابل بررسی است. تنش 
زدایی یک سیاست دو جانبه است و باید هر دو طرف 
از توقعات و انتظارات غیر منطقی خودداری نمایند و در 
شرایط برابر به رفع تنش ها بپردازند. تنش زدائی در تئوری 
و عملی به معنا و مفهوم خاتمه دادن تیرگی روابط و 
ایجاد تفاهم از طرق مختلف است. بر این اساس تنش 
زدائی یک راه حل نهائی به منظور رفع تنش ها نیست 
بلکه حالتی فی ما بین است که در بر گیرنده عناصری 
طور  به  سیاست  این  میباشد.  واگرائی  و  همگرائی  از 
خلاصه بیان می دارد که در برابر جهانی شدن، مبنای 
روابط خارجی ایران با سایر کشورها باید بر اعتماد سازی 
و رفع سوء تفاهمات گذشته باشد. تنش زدایی بر اصولی 
مانند پذیرش کثرت گرایی سیاسی–اقتصادی، همزیستی 
مسالمت آمیز، پرهیز از درگیری ایدئولوژیک و صرف نظر 
کردن از سیاست های برتری جویانه و هژمونیک استوار 
است. سیاست تنش زدایی یک راه حل نهایی برای حل 
تنش های ایجاد شده بین ایران و سایر کشورها نیست، 
بلکه یک حالت میانه است که همگرایی و آسان گیری 
را در خود جای داده است و به طور معمول تلاشی برای 
ارتقا همکاری و همزیستی با دولت ها و جلوگیری از 
تشدید اختلافات و کاهش آنها یا کاهش تنش در روابط 
بین الملل است. تنش زدایی در سیاست خارجی معمولًا 
به دنبال از بین بردن موانع بین المللی بر سر راه توسعه 
کشور و جذب منابع بین المللی برای توسعه بهتر و قوی 
شدن کشور است. بنابراین تنش زدایی به عنوان مهمترین 
اصل در روابط بین الملل با توسل به روش های مسالمت 
آمیز و بهسازی روانشناختی رابطه کشورها در سطح بین 
المللی و فعال سازی دیپلماسی از طریق گفتگوی دوجانبه 
و چند جانبه تعریف می شود و هدف آن ارتقا سطح روابط 
سیاسی و اقتصادی به منظور دستیابی به امنیت منطقه 
ای و جهانی است.  با اتخاذ سیاست تنش زدایی در رابطه 
با کشورهای مختلف، موفقیت در زمینه سیاست خارجی 
بیشتر محتمل است و از طرف دیگر فضا را برای بهبود و 
ارتقا مبادلات بین فعالان اقتصادی کشورها مهیا می کند. 
حرکت به سمت سیاست تنش زدایی به معنای عقب 
نشینی از مواضع اساسی و دست کشیدن از منافع ملی 
نیست. طراحی و اجرای مجموعه ای از اقدامات جهت 
جلب اعتماد دیگر کشورها و از بین بردن برخی باورهای 
غلط رایج نظام بین المللی درباره ایران، مهمترین هدف، 
سیاست تنش زدایی جمهوری اسلامی ایران است. بی 
تردید نباید تنش زدایی را به معنای از دست دادن هویت 
کرد.  انتقاد  و  تاخت  آن  بر  سپس  و  کرد  تعبیر  ملی 
تنش زایی می تواند کاملاً عزت  مندانه مطرح شود و در 
همان راستای اهداف عزت مندانه انقلاب اسلامی پیگیری 
گردد. واما سخن آخر ؛ مقبوليت جهانی بسيار خوب است 
اما نه به بهای دست برداشتن از اصول جمهوری اسلامی 

ايران كه هويت ملی و جمعی ماست.

سارا نصرتی
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در حالیکه فعالیت های روزمره کشتی پیگیری 
می شود و مسئولین فدراسیون تلاش دارند برنامه 
های خود را مطابق تقویم سالیانه پیش ببرند اما 
آنان که نگاه عمیق تری به رخدادها دارند خوب 
می دانند پشت این اوضاع به ظاهر آرام و طبیعی 

فعالیت های انتخاباتی با جدیت ادامه دارد. 

در یک سو علیرضا دبیر، رییس فدراسیون کشتی 
تلاش دارد با تکیه بر موقعیت و جایگاه ریاست 
و تغییراتی که طی چند سال گذشته در ترکیب 
هیات های استانی و دیگر اعضای مجمع ایجاد 
کرده سازماندهی نهایی را برای تجدیدریاست خود 
به انجام برساند. در سوی دیگر کاندیداهای رقیب 
امیدوارند مسئولین ذیربط با درک شرایطی که ذکر 
شد گام هایی در راستای برگزاری انتخابات توام با 
عدالت و یا حداقل حفظ ظاهر انجام دهند. امری 
که تاکنون نشانه هایی از آن نمود پیدا نکرده و 
اصولا تصور نمی رود راس هرم وزارت ورزش اراده 
انتخابات  برابر در  ایجاد فرصت  برای  و توان لازم 
کشتی را داشته باشد با این اوصاف و از آنجایی 
که در فضای کنونی نمی توان سهم اتفاقات غیر 
نادیده  کلی  به  را  پرده  پشت  مسائل  و  منتظره 
جز  ندارند  ای  چاره  رقیب  نامزدهای  لذا  انگاشت 
اینکه چشم امید به همین اتفاقات غیر منتظره 
داشته باشند. اتفاقاتی که باعث شود دو کفه ترازو 
انتخابات  یک  برگزاری  از  معین،  ارتفاع  یک  در 
عادلانه حکایت کند. تنها در چنین شرایطی است 
مستقر  رییس  رقبای  برای  شانسی  توان  می  که 
بر  انتخابات  این صورت اطلاق  قائل شد. در غیر 
مجمعی که پیشاپیش تمام نفرات آن توسط یکی 

از نامزدها چیده شده طنزآمیز خواهد بود.
امروز جامعه  نیاز  باید دید  این است که  واقعیت 
کشتی برای اداره این ورزش آیینی و مدال آور با 
این  به  پاسخ  دارد؟  سازگاری  مشی  و  تفکر  کدام 
پرسش مهم می تواند عظمت و اقتدار آینده کشتی 
را تضمین کند. محمد حسن محبی یکی از نامداران 
کشتی و سرمربی اسبق تیم قهرمان جهان طی گفت 
و گوی دوستانه با نگارنده، خیلی روشن و صریح به 
مواردی اشاره کرد که می تواند سرفصل های اصلی 
پاسخ پرسش های فوق باشد. وی می گفت: »اینکه 
چه کسی در راس ریاست فدراسیون کشتی باشد 
چندان مهم نیست بلکه مهم، تفکری است که در 

این تشکیلات جریان پیدا می کند. تفکری که به 
خرد جمعی و مشورت اعتقاد داشته باشد. از یکه 
تازی و خودمحوری بپرهیزد و نسبت به بزرگترها، 
پیشکسوتان و اهالی رسانه احترام بگذارد. تفکری 
که بتواند عزت و آبروی کشتی را به اندازه افتخارات 
این ورزش بالا بکشد. کشتی متعلق به یک نفر با 
این  برای  که  کسانی  بلکه همه  نیست  گروه  یک 
ورزش زحمت کشیده و دل در گرو این رشته ملی 
و  سیاستگذاری  نوع  به  نسبت  توانند  می  دارند 
اعمال مدیریت این ورزش نظر داشته باشند.ممکن 
است  ملت  یک  به  متعلق  که  ورزشی  دور  نیست 
دیوار خودی و غیر خودی کشید و آنگاه ادعای نگاه 
ملی به آن داشت. در یک کلام، داعیه دار ریاست 
تصویرگر  و  ورزش  این  قواره  در  باید  فدراسیون 

موقعیت و پرستیژ کشتی ایران باشد .«

رسالت سنگین انتخاب کنندگان
محمدحسن  چون  بزرگانی  زبان  بر  که  کلامی 
محبی جاری می شود حرف دل اکثریت نامداران 
کشتی و جامعه بزرگ هواداران این ورزش است. 
همگان اعتقاد راسخ دارند اداره فدراسیون کشتی 
نیازمند مدیری در قواره این ورزش است. کسی که 
مقبولیت خود را از کشتی به دست آورده باشد و 
برای رسیدن به هدف و پیشبرد برنامه های اصولی 
با  با تمام وجود تلاش کند.  هرگاه شیوه سلوک 
هزینه  صورت  آن  در  شد  همراه  شخصی  اغراض 
قابل جبران  وارد می شود غیر  به کشتی  ای که 
خواهد شد. کشتی در ایران تنها یک ورزش نیست 
بلکه ورای برازندگی اندام و کسب مدال و افتخار 
قهرمانان، فرهنگی به بلندای تاریخ این سرزمین در 
بطن و متن آن نهفته است. هرچند در گذر روزگار، 
بخش فرهنگی این ورزش رو به کاستی نهاده و 

عده ای به غلط، تنها بر جنبه کوچه و بازاری آن 
پای می فشارند اما کیست که نداند اساس تعالیم 
این ورزش مبتنی بر خصلت های پهلوانی و اصول 
جوانمردی است. این همه، ما را بر آن می دارد تا 
به کسانی که امروزه به حکم تقدیر عضو مجمع 
ورزش  تاریخ  بگوییم،  اند  فدراسیون کشتی شده 
کرد  خواهد  یاد  شما  از  بعدها  سرزمین  این  اول 
که چگونه انتخاب کردید و این انتخاب شما به 
نفع آرمان های یک ملت و یک سرزمین بود یا 
در راستای اهداف خاص مصادره به مطلوب شد. 
به خاطر داشته باشیم کشتی فراتر از یک ورزش، 
اعتقادات  با  دارد،  زمین  ایران  فرهنگی  در  ریشه 
مقام  در  مردم  و  آمیخته  در هم  دینی  مظاهر  و 
از  را  سره  بخوبی  ورزش  این  اصلی  های  سرمایه 
ناسره باز می شناسند. علاقه مندان کشتی نیک 
می دانند چه کسانی خدمتگزار واقعی این ورزش  

و چه کسانی  تنها شعار خدمت می دهند.
زبانی  همان  کشتی  حال  زبان  اینکه  کلام  حاصل 
است که بزرگانی چون منصور برزگر،برادران محبی، 
اکبر فلاح، برادران اکبرنژاد، برادران جوکار، عسگری 
کمیل  نوروزی،  امید  رحیمی،  حسن  محمدیان، 
قاسمی، قاسم رضایی و بسیاری دیگر از مربیان و 
زمانی  آنان  گویند  زبان سخن می  آن  به  قهرمانان 
برای برافراشته شدن پرچم این سرزمین پر افتخار 
صمیمانه تلاش کردند و اکنون نیز در بیان حقایق 
به منظور اعتلای کشتی فروگذار نمی کنند. حرف 
دل همه آنان و سیل علاقه مندان کشتی یکیست  
ابزار یک گروه خاص  که این ورزش به کشمکش، 
و محل تصفیه حساب با افراد تبدیل نشود. فضای 
آینده  انتخابات  حساسیت  بزرگان،  نگاه  و  موجود 
فدراسیون را دو چندان و مسئولیت انتخاب کنندگان 

را سنگین می کند.

»دنیایهوادار«حساسیتهایانتخاباتفدراسیونکشتیرابررسیمیکند؛

تلاش نابرابر برای رسیدن به کرسی ریاست

3 بازیکن بفروش، مسی را جذب کن 
جرارد رومرو مدعی شده که بارسلونا با دریافت پاسخ مثبت لالیگا، حالا می تواند تمدید قرارداد آرائوخو، گاوی و سایر 
بازیکنان فعلی به علاوه اینیگو مارتینز را ثبت کند. بارسا برای اینکه بتواند لیونل مسی و ایلکای گوندوغان را به خدمت 

بگیرد باید ۳ بازیکن خود از جمله دو بازیکن مهم را به فروش برساند.

ن ذره ب�ی راپورت

علی دایی همیشه یکی از آلترناتیوهای حضور در پرسپولیس است هرچند 
که حداقل در یکی دو سال اخیر خودش تمایلی برای حضور در پرسپولیس و 
تیم ملی نداشته و حتی به صورت رسمی به مهدی تاج پاسخ منفی داد. حالا 
هم که یحیی گل محمدی حرف از استراحت و جدایی زده طبیعی است که بار 
دیگر نام دایی برای حضور در پرسپولیس مطرح شود اما گویا این بار هم پاسخ 
او منفی بوده و دوست ندارد به تیم سابقش برگردد. پرسپولیس که نماینده 
ایران در آسیاست،باید هر چه سریعتر تکلیف نیمکت خود را روشن کند. بعد 
از مشخص شدن وضعیت رضا درویش بلافاصله باید قضیه ماندن یا نماندن 
یحیی که قرارداد هم دارد، مشخص شود تا پرسپولیس زمان را از دست ندهد 
اما بهرحال حضور علی دایی در این تیم پرطرفدار خیلی بعید به نظر می رسد 

هرچند که صحبت هایی با او شده است.

آیاعلیداییجانشینگلمحمدیدر
پرسپولیسمیشود؟

درست یک روز بعد از قهرمانی پرسپولیس در جام حذفی و بردن یک سه گانه 
تاریخی در حالی که پرسپولیسی ها در میان جشن ها و کری خوانی های شان، 
موضوع جدایی احتمالی یحیی گل محمدی را تحلیل می کردند، خبر آمد علیرضا 
بیرانوند هم از لیگ عربستان پیشنهاد دارد و او نیز در آستانه جدایی است. در 
خبرها آمده بود بیرانوند از النصر و الاتحاد عربستان پیشنهادهایی حدوداً ۱۸۰ 
و ۲۰۰ میلیارد تومانی دریافت کرده و جدا خواهد شد. بیرانوند دو فصل دیگر با 
پرسپولیس قرارداد دارد و پرداخت کردن بند فسخ ۲۵۰ هزار دلاری برای النصر 
مثل آب خوردن خواهد بود، پس این خبر در صــورت صحت می تواند برای 
هواداران پرسپولیس و البته سرمربی فصل بعد این تیم بشدت نگران کننده 
باشد. اما این بازیکن هیچ واکنشی به شایعات اخیر نشان نداده است. باشگاه 

پرسپولیس هم خبری از این شایعات ندارد.

یا رونالدو همبازی بیرانوند علیرضا
میشود؟ بنزما همتیمی

درحاشیهسوژه

بموجب تقاضای وارده شماره ۹۰۱۱۰۱۰ مورخ 1402/03/16 
شماره  وکالت  طبق  عبادی  رضا  آقای  متقاضی  وکیل 
۱۴۰۲۲۲۰۷۷۴۲۲۳۴۵۷مورخ1402/03/10برای ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی تحت پلاک ثبتی ۶۶ فرعی از 
۲ اصلی روستای سرک واقع در جاده چالوس جز حوزه 
حسینعلی  مرحوم  وراث  ملکی  کرج  شهرستان  ثبتی 
قلندری که عبارتند از 1- قاسم پاک خواه ۲- منیژه پاک 
خواه درخواست تحدید حدود اختصاصی را نموده اند و 
چون تحدید حدود ششدانگ پلاک مذکور بعلت عدم 
حضور مالک یعمل نیامده و برابر ماده ۱۵ قانون ثبت 
نیز نمیتوان عمل نمود. لذا تحديد حدود ملک مزبور 
در روز سه شنبه مورخ 1402/04/13 ساعت ۹ صبح در 
محل وقوع ملک شروع و بعمل خواهد آمد بدینوسیله 
به اطلاع کلیه مالکین و مجاورین پلاک فوق الذکر می 
رساند؛ در روز و ساعت مقرر در محل وقوع ملک حاضر 
طبق  داشته  اعتراض  تحدید حدود  به  نسبت  چنانچه 
ماده ۲۰ قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود به مدت ۳۰ 
روز اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 
۱ کرج تسلیم و رسید دریافت دارند و اعتراض کننده 
مکلف است در اجرای ماده ۸۶ آیین نامه قانون ثبت 
ظرف مدت ۳۰ روز یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض خود 
به اداره ثبت و دادخواست تنظیمی خود را که به مراجع 
قضایی تقدیم نموده گواهی و رسید دریافت نموده و به 
اداره ثبت تسلیم نماید . بدیهی است در غیر اینصورت 

حق و اخواهی ساقط خواهد شد.608ف

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 1 کرج

گهی تحدید حدود اختصاصی آ

سرمربی پرسپولیس رفتنی شد؟

پیشنهاد ۵۰ میلیارد تومانی 
گل گهر به »یحیی«!

یحیی گل محمدی در مصاحبه تلویزیونی خودش خبر از 
خداحافظی احتمالی اش از پرسپولیس داد و گفت: »کار 
کردن با این تیم برای هر مربی افتخاری است، اما من سه 
سال و نیم سخت را در این تیم پشت سر گذاشتم. در این 
تیم فشار کار خیلی بالاست و تمام ساعت های زندگی ات 
را باید بگذاری که کارها را انجام دهی. کار در اینجا خیلی 
وقت گیر است و باید فشار زیادی را تحمل کنی. یک مقدار 
از نظر روحی و روانی و جسمی خسته شده ام و  خودم 
نمی دانم شاید اگر بشود یک نیم فصل استراحت کنم یا 
در تیمی باشم که این همه تنش فوتبالی نداشته باشد. 
نمی دانم و هنوز تصمیمی نگرفته ام. طی چند روز آینده در 
مورد ادامه کار با درویش صحبت می کنم.« سرمربی موفق 
تیم پرسپولیس پس از قهرمانی جام حذفی و این مصاحبه 
برای چند روزی همراه خانواده راهی سفر شد و به حاشیه 
خلیج فارس رفت. در همین گیر و دار باشگاه متمول گل گهر 
سیرجان که مشکل مالی هم ندارد به مدیربرنامه های یحیی 
گل محمدی پیشنهاد وسوسه انگیز ۵۰ میلیارد تومان برای 
یک سال ارائه داده است. این درحالی است که پیش تر 
اخباری منتشر شد مبنی بر اینکه مدیران گل گهر در روزهای 
گذشته مذاکرات خود را با یک مربی سرشناس یونانی شروع 
کرده اند. ماریوس اوزونیدوس مربی ۵۴ ساله ای است که 
با کوله باری از تجربه و چندین قهرمانی در کشور خود با 
سیرجانی ها به توافقات اولیه رسیده و اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد به زودی برای عقد قرارداد و معارفه راهی ایران خواهد 
شد. سرمربی ۵۴ ساله مد نظر گل گهر سیرجان در تیم های 
بزرگ فوتبال یونان به عنوان سرمربی کار کرده و افتخارات 
مهمی را نیز به دست آورده است. او در پاناتینایکوس، آاک 
آتن، آپوئل و ... که تیم های مطرح یونان و قبرس هستند و 
همچنین در لیگ رومانی سرمربی بوده و چند عنوان قهرمانی 
در کارنامه اش به عنوان سرمربی دیده می شود. دو سال آخر 
سرمربیگری اوزونیدوس در خاورمیانه سپری شده،  جایی 
که او هدایت الفیصلی عربستان را برعهده داشته و در لیگ 

قهرمانان آسیا نیز سابقه نشستن روی نیمکت دارد.

محمدرضا کاظمی
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شهرام مسلخی تهیه کننده و کارگردان فیلم سینمایی 
»یقه سفیدها« ضمن ابراز رضایت از فروش این فیلم در 
گیشه، درباره برخی ارجاعات این فیلم به فیلم سینمایی 

»جوکر« توضیحاتی ارائه کرد.

به گزارش »دنیای هوادار«؛ شهرام مسلخی تهیه کننده 
 ۲۷ از  که  »یقه سفیدها«  سینمایی  فیلم  کارگردان  و 
هفته  در  و  شده  سینماها  پرده  روانه  اردیبهشت ماه 
فروش  تومان  میلیارد  یک  حدود  در  اکران  نخست 
این فیلم  اکران  را در گیشه تجربه کرد درباره شرایط 
فیلم  هفتگی  فروش  در  حاضر  حال  در  داد:  توضیح 
اتفاق خوبی  این  و  دارد  را  رتبه چهارم  »یقه سفیدها« 
برای این فیلم است. به خصوص اگر این نکته را مدنظر 
ما  فیلم  اکران  به  که  سانس هایی  که  باشیم  داشته 
تعلق گرفته است، سانس های بسیار نامناسبی است و 
در خیلی از سینماهایی که انتظار فروش بالا در آن ها 
داشتیم، تعداد سانس مطلوب به فیلم ما اختصاص 
پیدا نکرد. باوجود این شرایط فیلم فروش خوبی دارد.

از مردم در فضای مجازی پیام  ادامه داد: خیلی  وی 
می دهند که در ساعتی که به همراه خانواده به سینما 
مراجعه کرده اند، فیلم ما هیچ سانسی نداشته و ناگزیر 
مشکل  بزرگ ترین  متأسفانه  دیده اند.  را  دیگری  فیلم 
فعلی ما مواجهه با همین مافیای سانس بندی فیلم ها 
در چرخه اکران است. تبعیض در سانس بندی سینماها 
کاملًا مشهود است. در همین آخر هفته به چند سینما 
سانس هایی  اغلب  شدیم  متوجه  و  کردیم  مراجعه 
که به فیلم »یقه سفیدها« اختصاص پیدا کرده است، 
سانس های سوخته ای است که یا همزمان با ساعت کار 
مردم است یا با مواردی مانند طرح ترافیک درباره برخی 
سینماها، تداخل دارد. شکر خدا با تمام این شرایط، 
بازهم فیلم توانسته است مخاطبان خود را داشته باشد 
از مرز یک  اینکه در همان هفته اول فروش فیلم  و 
میلیارد تومان عبور کرد اتفاق خوبی برای ما بود. خدا را 
شکر می کنیم و منتظریم ببینیم در ادامه چه اتفاقاتی 

برای فیلم رخ خواهد داد.

مخاطبانی که برای فیلم تبلیغ می کنند
کارگردان »یقه سفیدها« گفت: به نظر می رسد بخشی 
و  بازمی گردد  فیلم  خود  به  فیلم،  از  استقبال  این  از 
را  آن  می نشینند،  فیلم  تماشای  به  که  مخاطبانی 
اکران  دیگر  سوی  از  می کنند.  توصیه  هم  دیگران  به 
همزمان چند فیلم خوب در ماه های اخیر باعث شده 

است شاهد حضور بیشتر مخاطبان در سینماها باشیم. 
وقتی فیلم خوبی مانند »سه کام حبس« همزمان با 
فیلم من در حال اکران است، این اتفاق باعث نگرانی 
من نمی شود بلکه برعکس موجب قوت قلب من است 
چرا که می دانم مخاطبان بیشتری پای شان به سینما 

باز می شود.
سالن های  در  مخاطبان  حضور  نفس  افزود:  وی 
سینمایی معمولًا کورس رقابتی را برای فیلم ها به وجود 
می آورد که به نفع همه فیلم هاست. اکران هر فیلم 
خوب در سینما، یک امتیاز برای همه فیلم های در حال 
نگرانی است،  آنچه محل  این شرایط  در  اکران است. 
همان باندبازی های سینماداران است که البته همیشه 
هم بوده و نمی توان هم نسبت به آن ها گله مند بود. 
همین که بعد از سه سال فیلم مان توانسته در همین 
شرایط اکران شود، جای شکر دارد! آنچه برای ما حائز 

اهمیت است، رضایت مخاطبان حاضر در سالن از فیلم 
است و اینکه همین مخاطبان تبدیل به تبلیغ کنندگان 
فیلم ما بشوند و دیگران را به تماشای آن دعوت کنند.

خودمان از خودمان حمایت نمی کنیم!
این تهیه کننده و کارگردان با انتقاد از نبود حمایت لازم 
در زمینه بهره مندی فیلم های در حال اکران از ظرفیت 
تبلیغات تلویزیونی ادامه داد: همواره این انتقاد نسبت 
به عملکرد سینمای ایران وجود دارد که چرا نمی تواند 
بالا  مخاطب  سینما،  صنعت  دارای  کشورهای  مانند 
داشته باشد، اما فکر می کنم دلیل اصلی این اتفاق، 
حمایت  خودمان  از  خودمان  ما  که  است  همین 
نمی کنیم. در حق سینما معمولًا در بسیاری از شرایط 
بحران  زمان  از  فیلمسازان  از  اجحاف می شود. خیلی 
کرونا تا همین امروز با ضرر و زیان های جدی اقتصادی 

مواجه شده اند و فکر می کنم در چنین شرایط تلویزیون 
از  و  باشند  در کنار سینماگران  و شهرداری می توانند 
آن ها حمایت کنند. متأسفانه همواره شاهد نگاه منفی 
به  و  به سینما هستیم  نسبت  و شهرداری  تلویزیون 
صورت  سینما  از  باید  که  حمایتی  هم  دلیل  همین 
نمی گیرد تا بتواند تبدیل به یک صنعت پول ساز برای 
همه ما شود. سرمایه گذار بخش خصوصی که خودش 
برای ساخت این فیلم سرمایه اش را وسط گذاشته و 
سراغ من آمده تا این فیلم ساخته شود، با دیدن این 
قبیل بی مهری ها آیا در سینما باقی می ماند؟ طبیعی 
است که از این فضا دل زده می شود و سینمای ایران 
شانس دیگری برای بهره مندی از یک سرمایه خصوصی 

را از دست می دهد.

پیرنگ »یقه سفیدها« شباهت هایی با 
»جوکر« داشت

»یقه سفیدها«  می شود  گفته  اینکه  درباره  مسلخی 
ارجاعاتی به فیلم »جوکر« داشته است هم توضیح 
داد: بخشی از این اتفاق در زمان نگارش فیلمنامه 
شکل گرفت. زمانی که فرزاد گودرزی مشغول نگارش 
آماده  را  اولیه  سیناپس  داشتیم  و  بود  فیلمنامه 
می کردیم، فیلم »جوکر« پخش شد که خیلی مورد 
شدیم  متوجه  زمان  همان  بود.  ما  دوی  هر  علاقه 
به  دارد  فیلم مان  و سکانس های  پلان ها  از  بخشی 
اقتباسی  سینمای  هرچند  می رود.  فیلم  آن  سمت 
همه  و  نیست  مطلوب  ایران  سینمای  در  چندان 
اتفاق در دنیا مرسوم  به دنبال تألیف هستند، این 
ارجاع  مورد  موفق  رمان های  و  فیلم ها  که  است 
فیلم های دیگر قرار بگیرند. احساس ما این بود که 
در پیرنگ اصلی فیلمنامه ما شباهت هایی با فیلم 
»جوکر« وجود دارد و به همین دلیل آن را پررنگ تر 
کردیم و فکر می کنم امروز هم این شباهت ها برای 
آن هایی که فیلم را می بینند، جالب است. البته فیلم 
به  برگشتی  و  رفت  و صرفاً  دارد  فضایی کمدی  ما 
فضای فیلم »جوکر« داشته ایم و به اندازه یک فیلم 
کمدی هم فکر می کنم توانسته است کار خودش را 
به درستی انجام دهد. ما هم انتظاری فراتر از این 
نداشتیم و نمی خواستیم فیلم مان خیلی به فضای 
تلخ و سیاسی »جوکر« نزدیک شود. به همین اندازه 
جلد  به  ما  فیلم  اصلی  کاراکتر  برگشت  و  رفت  که 
لب مخاطب  به  لبخندی  فیلم،  از  بخشی  در  جوکر 

بنشاند، برای مان کافی است.

»شهراممسلخی«پاسخداد:

ارتباط فیلم یقه سفیدها با 
جوکر چیست؟

لوگ د�ی

 »سلمان فارسی« امسال به »ایران« می رسد؟
تهیه کننده »سلمان فارسی« ضمن اشاره به برنامه ریزی برای پایان تصویربرداری بخش »بیزانس« این سریال تا قبل از 
تابستان امسال از کلید خوردن بخش »ایران« در ادامه مسیر تولید خبر داد. تصویربرداری بخش مربوط به بیزانس، از 

زمستان ۹۸ شروع شده است و بنا داریم قبل از تابستان امسال کارهای میدانی این بخش را به پایان برسانیم.

با نزدیک شدن به پایان خردادماه و تمام شدن مدت زمان نمایش برخی فیلم هایی که از اواخر 
اسفند سال گذشته روی پرده سینماها بودند، از فردا ۱۷ خردادماه فیلم های جدیدی راهی اکران 
می شوند تا ترکیب تازه تری در چرخه اکران شکل بگیرد. یکی از فیلم های جدید »نگهبان شب« رضا 
میرکریمی است، این کارگردان با دهمین ساخته خود پس از حدود پنج سال فیلم تازه ای را عرضه 
می کند. این فیلم در چهلمین جشنواره فیلم فجر رونمایی شد و جایزه بهترین کارگردانی را هم گرفت. 
فیلم سینمایی »مصلحت« که پس از رونمایی در سی و نهمین جشنواره فیلم فجر دچار حاشیه ها 
و موانعی برای اکران شد، سرانجام قرار است از فردا روی پرده برود. »کت چرمی« هم یکی دیگر از 
فیلم های غیرکمدی سینماهاست که به کارگردانی حسین میرزامحمدی ساخته شده است و از ۱۷ 
خرداد اکران می شود. این فیلم سال گذشته در جشنواره فجر به نمایش درآمد و در ۱۰ رشته نامزد جایزه 
شد و سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش مکمل زن را نیز گرفت. دیگر فیلم جدید سینماها، نخستین 
ساخته بلند علی بهراد با نام »تصور« است که سال قبل در جشنواره فیلم کن رونمایی شد. این فیلم 
که در بخش هفته منتقدان جشنواره نمایش داشت با بازی لیلا حاتمی و مهرداد صدیقیان ساخته 
شده است. »عروسی مردم« که مجید توکلی آن را در سال ۱۳۹۸ ساخته شده، سرانجام پس از حدود 
چهار سال به اکران درمی آید. یکی از کمدی های جدید سینما »شهر هرت« خواهد بود که توسط کریم 
امینی ساخته شده است. پژمان جمشیدی، شبنم مقدمی و بابک کریمی بازیگران اصلی این فیلم را 
شامل می شوند. اگرچه پیش تر تاریخ دقیق تمام فیلم هایی که اخیرا در شورای پروانه نمایش قرارداد 
اکران ثبت کردند، اعلام رسمی نشده اما فیلم های »معجزه عشق« به کارگردانی محمدرضا ممتاز و 

»ارثیه فامیلی« حامد رضی هم آماده اکران هستند.

ازحضــورلیلاحاتمــیتاجوادعزتیو
پژمانجمشــیدیدراکرانتابســتانی

یک فیلم کمدی با بازی رابرت دنیرو و سباستین مانیسکالکو در نقش یک پدر و پسر از آخرین روز ماه 
می راهی سینماها شده است. »درباره پدرم« فیلمی کمدی با الهام از داستان زندگی خود مانیسکالکو 
درباره ارزش های خانواده است. پیش از این دنیرو در نقش پدربزرگی در چالش با نوه اش در پاییز ۲۰۲۰ 
دیده شده بود. »درباره پدرم« را لورا ترروسو کارگردانی کرده و فیلم برمبنای فیلمنامه ای از سباستین 
مانیسکالکو و آستن ارل ساخته شده است. مانیسکالکو پیشتر در »کتاب سبز« هم بازی کرده و در 
»ایرلندی« هم بازی دنیرو بود. دیگر بازیگران این فیلم کیم کاترال، لزلی بیب، آن درس هولم و دیوید 
راشه هستند. داستان فیلم درباره سباستین و پدر مهاجر ایتالیایی سنتی آرایشگر اوست. او سالوو را از 
برنامه اش برای خواستگاری از نامزد آمریکایی اش مطلع می کند. نامزد او اصرار دارد که یک آخر هفته را 
با این پدر و پسر در کنار خانواده بسیار ثروتمندش بگذراند. باوجود تضاد بین دو فرهنگ و تصور اولیه 
از اینکه هیچ چیز مشترکی بین دو خانواده نیست، آنها در نهایت تا پایان تعطیلات آخر هفته تابستان 
تبدیل به یک خانواده واحد و متحد می شوند. مایکل اوسالیوان، منتقد واشنگتن پست، فیلم را در قالب 
»داستانی شیرین و بیشتر بامزه در مورد اهمیت افرادی که با آن ها مرتبط هستیم، با برخی از لحظه های 
چالشی اما نه الزاماً خنده دار« توصیف کرد. اوسالیوان اما در نقد این فیلم نوشت به جای یک تضاد 
فرهنگی واقعی، اوضاع برمبنای »مسایل احمقانه« پیش می رود. اودی هندرسون از بوستون گلاب تنها 
یک و نیم ستاره به فیلم داد و آن را یکی از بیشمار بازسازی های غیرخنده دار از »ملاقات با والدین« 
خواند. منتقد آستین کرونیکل اما آن را در رده یکی از آن فیلم های استودیویی طبقه بندی کرد که به 
بهترین وجه با شرایط فنی یک فیلم مطابقت دارند. این فیلم که با بودجه ۲۹ میلیون دلاری ساخته 

شده در چند روز اولیه اکرانش ۷ میلیون دلار فروش کرده است.

بازگشــتپدرانه»رابــرتدنیرو«به
ســینمابــافیلمکمدی

گیشه ی�ت ها سل�ب



66
روزنامه

ورزشی
شماره 1306 -چهارشنبه  17  خرداد 1402

برکناری آرش میراسماعیلی از ریاست فدراسیون جودو
با حکم وزیر ورزش و جوانان نصرالله پریچهره به عنوان جانشین آرش میراسماعیلی، سرپرست فدراسیون 
جودو شد. مراسم معارفه سرپرست جدید فدراسیون جودو امروز، چهارشنبه برگزار می شود. مدیرکلی ورزش 

و جوانان استان تهران از جمله سوابق پریچهره در ورزش کشور است.

داستان جلد

»دنیایهوادار«دلایلناکامیاستقلالدرلیگ22رابررسیمیکند؛

خوب شد، تموم شد

باشگاه استقلال همچون رقیب سنتی خود از سرمایه های 
فوتبال کشور محسوب شده و تاریخ نشان داده است هرگاه 
این دو باشگاه به لحاظ مدیریت و مسایل مربوط به فوتبال 
در وضعیت مناسبی قرار داشته اند، وضعیت فوتبال ملی 
نیز رو به راه بوده و حتی می توان گفت؛ حال و روز ورزش 
ایران نیز مناسب تر بوده است. با این حال شرایط این 
دو باشگاه به خصوص آبی پوشان ایران در فصول اخیر 
دلخواه هواداران این تیم نیست. قصد داریم نگاهی به 
دلایل ناکامی استقلال در فصل بیست و دوم فوتبال ایران 

بیاندازیم: 

مدیریت ناکارآمد
حضور دو مدیرعامل و یک سرپرست در طول یک فصل 
که کمتر از هشت ماه به طول انجامید، هر باشگاهی را 
از مدار درست و مطلوب خارج خواهد کرد. این موضوع 
آنگاه نگران کننده تر می شود که در فوتبال نیمه آماتوری 
ایران مدیران نقش زیادی در موفقیت و عدم موفقیت تیم 
نداشته و صرفا مجری دستورالعمل هایی هستند  که به 
تمامی با اصل و اساس باشگاه داری حرفه ای مغایرت دارد. 
مصطفی آجرلو که فصل بی نظیری را در بیست و یکمین 
دوره لیگ برترفوتبال ایران برای آبی پوشان رقم زده بود، 
اشتباهات فراوانی را در مدت زمان مدیریتش در باشگاه 
استقلال مرتکب شد. عدم پشتوانه سازی مالی که منجر 
به خالی شدن حساب استقلال گردید به علاوه مدیریت 
ناشیانه در پرداخت بدهی های کلان باشگاه، آبی پوشان را به 
مرحله کشاند که به بن بست اقتصادی و مدیریتی رسیده 
بودند. از طرفی تصمیم عزل آجرلو در بدترین زمان ممکن 
اتفاق افتاد و جانشین او علی فتح الله زاده خویی صرفا با 
بازی با کلمات و استمساک به وعده های شیرین و شرکت 
درگفتگوهای و مصاحبه های تلویزیونی و امثالهم قصد 
داشت زمان را به نفع خود به پایان برساند. بی گمان پرداخت 
مهمترین بدهی استقلال طلب استراماچونی مبلغی نبود 
که به واسطه آن مسیر باشگاه استقلال به سمت و سویی 
منحرف شود که منجر به کاهش پرداختی های این تیم به 
کادر فنی و بازیکنانش گردیده و تمرکز آنان در حساس ترین 
مقطع لیگ برهم بریزد. حتی حضور حجت کریمی به 
عنوان سرپرست موقت باشگاه نیزفرار رو به جلویی بود که 
نه تنها شرایط را بهتر نکرد که بلاتکلیفی بیشتری را به آنان 
تحمیل نمود. در حقیقت باشگاه استقلال با کوله باری از 
مشکلات لیگ را به پایان رسانده و شاید اتفاق تکراری 
انتخاب مدیرعمل و سرمربی، فصل نقل و انتقالات را از 
آن بگیرد. قاعدتا نباید از مدیریت ناکارآمد باشگاه بزرگ و 

مردمی استقلال انتظار موفقیت داشت. 

جدایی بازیکنان
به اندازه چهار الی پنج تیم کامل از استقلال فصول اخیر به 
دلایل گوناگون بازیکن خارج شده است. موضوع مشترک 
همه این رفت و آمد ها مسایل مالی بوده است. روزگاری 
الهیار صیادمنش، همین چند فصل گذشته سید مجید 
با رویکرد پرداخت  حسینی و دست آخر مهدی قائدی 
بدهی ها ترانسفر شده اند. در حقیقت از زمان سرمربیگری 
علیرضا منصوریان تا همین فصل اخیر، استقلال هر فصل 
با تیمی جدید وبا بازیکنان متفاوت فصل را شروع کرده و 
در انتهای فصل بازیکنان زیادی از دست داده است. تیم 
انتهای فصل هفدهم که توسط وینفرد شفر آلمانی ساخته 
شد، تبدیل به قدرتی شده بود که حتی قادر بود به فینال 
لیگ قهرمانان آسیا صعود کند. استراماچونی نظم تاکتیکی 
بی نظیری به استقلال داده و قهرمان بیست و یکمین 

دوره لیگ برتر با چند تغییر اندک می توانست از عنوان 
قهرمانی خود دفاع نماید. جدایی بازیکنان تاثیرگذار این 
تیم در ابتدای فصل که با حضور بازیکنان غالبا متوسط 
همراه شد را می توان از دلایل مهم ناکامی استقلال درفصل 

اخیر بدانیم. 

کادرفنی  و ناشناخته ها
موضوع تغییر سرمربی و کادر فنی نیز همچون رفت و آمد 
بازیکنان به وفور در استقلال اتفاق افتاده است. ساپینتو 
به  حالت  ترین  ناشناخته   در  خود  پیشینیان  همچون 
استقلال آمد. هرچند هجانات وصف ناپذیر او با فوتبال 
ایرانی سازگار بود اما برای موفقیت کافی نبود. استقلال 
رفته رفته پوست انداخت و با اندیشه های او هماهنگ 
گردید. تفکر دفاع و سپس حمله به اندیشه حمله و آنگاه 
دفاع تبدیل شد و آبی پوشان به همان اندازه که در اجرای 
برنامه های تهاجمی سرمربی موفق بودند در بازکردن دروازه 
حریفان عجول و بدون برنامه عمل کردند. بالغ بر ده امتیاز 
این تیم به علت  فرصت سوزی مهاجمان این تیم از دست 
رفت. از طرفی  ساپینتو برخلاف جریان آب شنا کرده و 
تحرکات   گاهی حاصل  که  او  افراطی  عکس العمل های 
بیرونی بود بزرگترین ضربه به استقلال وارد کرد. بسیاری 
از تیم ها از همین نقطه ضعف او بهره بردند و از ساپینتو 
و یارانش امتیاز گرفتند. سرمربی استقلال بعد از دربی 
برگشت وارد مسایل غیرضروری و مخربی شد که فصل را 
برایش به بدترین وجه ممکن به پایان رساند. احساسات 
هواداری نباید با مسایل فنی آمیخته شود، جایی که حرکت 
گلر حریف تبدیل به انگیزه انتقام می گردد و جایی که بعد 
از گل دقیقه نود دربی حذفی تمرکز سرمربی از مسایل فنی 
به حواشی منحرف می شود، جملگی رفتارهای ناشیانه ای 
است که از طرفی از قواعد حرفه ای گری خارج است و از 
طرفی نشان از ناشناخته ها و ابهاماتی دارد که بعد از یک 
فصل حضور همچنان برای ریکاردو ساپینتوی پرتغالی باقی 
مانده است. او بدرستی می داند حرکاتش زیر ذره بین قرار 
گرفته و نقطه ضعفش تبدیل به نقطه قوت حریفان شده 
است، به همین دلیل لازم بود عاقلانه تر عمل می کرد. البته 
نباید این نکته را فراموش کرد که دستیاران ایرانی و حتی 
سرپرست استقلال در مدیریت و صیانت سرمربی ناموفق 

عمل کردند. 

اعتماد یا اعتقاد
صالح  اومانوف،  جلالی،  ابوالفضل  چون  بازیکنانی 
حردانی، زبیر نیک نفس و امیرعلی صادقی و حتی سجاد 
شهباززاده، در پازل تفکرات سرمربی استقلال جای نگرفته 
و رفته رفته تبدیل به بازیکنانی معمولی شدند. شهباززاده 
در ترکیب ابتدای فصل استقلال جایگاه ثابتی داشت 
اما توسط هافبک های این تیم بدرستی تغذیه نشد 
تا فصل فاجعه باری را پشت سر بگذارد. به ابوالفضل 
جلالی فرصت کافی برای نشان دادن توانایی هایش داده 
نشد درحالی که جعفر سلمانی مهره تاثیرگذاری برای 
آبی پوشان نبود. اومانوف خیلی زود از لیست استقلال 
خارج گردید. صالح حردانی می توانست زوج رویایی 
سال های دور و نزدیک استقلال در جناح راست را با 
کوین یامگا تکرار نماید اما نیمکت نشینی محض، او را  
بی انگیزه کرده تا در انتهای فصل نتواند به استقلال 
کمک چندانی بکند. زبیر نیک نفس آنقدر منفعل شده 
بود که در دقایقی که به عنوان جانشین وارد زمین می شد 
قادر نبود وظایف خود را در خط هافبک آبی پوشان انجام 
دهد و امیر علی صادقی که به زعم بسیاری می توانست 
پدیده لیگ بیست و دوم باشد به فراموشی سپرده شد. 
عدم اعتماد و یا عدم اعتقاد به بازیکنان از سوی سرمربی 
که دست او در استفاده از بازیکنان به جهت عدم جذب 
نقاط ضعف  از  بود  نیم فصل بسته شده  در  بازیکن 

ساپینتو بوده که منجر به ناکامی وی و استقلال شد.  

نقش دولت و فدراسیون
بحث اخذ مجوز حرفه ای و حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
موضوعی بود که دولت به عنوان متولی سرخابی ها و 
فدراسیون فوتبال به عنوان متولی این رشته را سردرگم 
و گمراه کرده است. در واقع واگذاری مالکیت دو باشگاه 
به دو وزرات خانه آن هم به شکل صوری و عدم پرداختن 
به مشکلات دو باشگاه به خصوص استقلال که در بحران 
مدیریتی فرو رفته بود، شرایط این باشگاه را برای پرداختن 
به موضوعات مهم از جمله لیگ برتر و پرداخت بدهی ها و 
نیز جذب بازیکن برهم زده و به تعبیری استقلال با بدترین 
وضعیت به لحاظ مدیریت و حمایت های معمول متولیان، 

فصل را به پایان رساند. 
داوران و اشتباهات

در بسیاری از برنامه های تلویزیونی و رادیویی و همچنین 
سایت ها و روزنامه ها، نمودار سود و زیان تیم ها منتشر 
شده و باشگاه ها و به خصوص سرخابی ها آن را از دلایل 
اصلی ناکامی خود برشمردند. سرمربی پرسپولیس قبل 
از صدرنشینی و سرمربی استقلال بعد از باخت شهرآورد 
تمرکز خود را به این موضوع جلب کرده بودند. این در حالی 
است که میزان اشتباهات داوارن نباید در موفقیت و عدم 
موفقیت تیم ها تاثیر داشته باشد. آنچه مهم است اینکه 
وضعیت داوری و شائبه های موجود که در فینال جام 
حذفی به اوج خود رسید ذهنیت فوتبال ایران مخدوش 
کرده است. فقدان وار و موضع گیری های نادرست داوران 
بین  در  را  اعتمادی مخربی  بی  داوران  کمیته  و حتی 
باشگاه ها ایجاد کرده و صدور بیانیه ها و عکس العمل های 
گاه ناشیانه سرمربیان به مرحله می رسد که فوتبال ایران 
مجبور می شود برای کاهش تنش ها داور ناآماده خود را 
برای قضاوت فینال جام حذفی انتخاب کند و تیم داوری 
این دیدار قادر نباشند لحظات حساس بازی را مدیریت 
نمایند. نتیجه این عملکرد می تواند ناخواسته به موفقیت و 
یا عدم موفقیت یک تیم منجر شده و شائبه های نادرست 

طرفداری را رقم بزند. 
 

بدهی ها و مشکلات
مصطفی آجرلو اصرار زیادی بر پرداخت حق باشگاه ها از 
تبلیغات تلویزیونی و محیطی داشت. منبع درآمدی که 
یقینا بخش اعظمی از مشکلات مالی باشگاه  ها به خصوص 
استقلال را که درگیر چند بدهی سنگین خارجی بود، حل 
می کرد. با این حال باید گفت: عدم توانایی آبی پوشان در 
خصوص پرداخت بدهی هایی چون آندره آ استراماچونی 
فشار مضاعفی بود که ضمن برهم زدند تمرکز مدیریت 
به خصوص در زمان علی فتح الله زاده خویی که قصد 
داشت در حضور دوباره خود با جذب ستاره های فوتبال 
تیمی رویایی برای سرمربی بسازد، نیم فصل را از استقلال 
گرفت و تا انتهای فصل، قدرت مانور و تصمیم گیری را از 
مجموعه استقلال سلب کرد. ساپینتو مدعی بود در هشت 
ماه گذشته حقوقی دریافت نکرده و بازیکنانش حداقل 
دریافتی را داشته اند. حامیان مالی و یا کارگزاران در پرداخت 
به موقع تعلل کرده و فصل به بدترین شکل ممکن به 
لحاظ اقتصادی و لاینحل ماندن مشکلات برای آبی پوشان 

به پایان رسید. 

بدشانسی ها و اتفاقات
اتفاقات پیش بینی نشده ای نیز در مجموعه استقلال 
به وقوع پیوست. از مصدومیت بدموقع کوین یامگا  و 
ارسلان مطهری در دو دربی اخیر تا بسته ماندن پنجره 
نقل و انتقالات در نیم فصل و فرصت سوزی های فراوان 
بازیکنان از جمله مواردی است که در چند هفته انتهایی 
به اوج خود رسیده و امتیازات حساسی را از آنان گرفت. 
این موضوع آنجا نمود بیشتری پیدا می کند که حریف 
سنتی استقلال در همین بازه زمانی در بهترین شرایط 
خود قرار داشته و از شانس های خود بیشترین استفاده 
را برای کسب عنوان قهرمانی نمود. حضور سه مدیرعامل 
با سه تفکر متفاوت، افت فاحش چند بازیکن در انتهای 
فصل و محرومیت های ریز و درشت سرمربی را نیز باید از 

اتفاقات ویژه و بدشانسی های این تیم تلقی کرد. 

رویکرد هواداران
معمولا هواداران فوتبال در ایران رفتارهای آماتوری از خود 
نشان می دهند. بعد از دربی برگشت تمرکز ویژه هواداران 
استقلال معطوف انتقام بی دلیلی گردید که حتی دامنه آن 
به بازیکنان و سرمربی کشیده شد. اگر بپذیریم فوتبال بازی 
اتفاقات پیش بینی نشده است، باید حرکت و جریانات 
درست و نادرست آن را نیز پذیرا باشیم. در حقیقت هواداران 
استقلال نتوانستند انرژی مثبت خود را در انتهای فصل 
به بازیکنان منتقل کنند و این موضوع در پرتاب سنگ 
بود.  به درستی مشهود  فینال جام حذفی  در  بطری  و 
به جرات باید گفت که ترس پنهان قرمزپوشان در دربی 
حذفی با همین تفکر برطرف گردید و جو حاکم به نفع 
آنان درهمان بیست دقیقه ابتدایی بازی تغییر کرد. آنان 
حتی در خصوص سرمربی خود نیز اتفاق نظر نداشته و 
این را می توان در جریانات بعد از اتمام فصل نیز به وضوح 

ملاحظه کرد. 

پیشکسوتان و تفرقه
آنچه در فصول اخیر دراستقلال  دیده شده  تفرقه بی 
دلیلی است که بین پیشکسوتان رخ داده است. دو طیف 
موافق و مخالف ساپینتو با اظهارنظرهای ریز و درشت خود 
دوگانگی ویران کننده ای را رقم زده و گویا هرگز موفقیت 
استقلال را بر دیگر مسایل ترجیح ندادند. نکته جالب این 
جریانات این است که بعضی از پیشکسوتان تیم حریف 
به خصوص وحید قلیچ مدافع ساپیتو بوده اما تعدادی از 
پیشکسوتان استقلال او را دلقک و ناکارآمد خطاب کردند. 
این درحالی بود که اتحاد پیشکسوتان و حضور آنان در 
تمرینات می توانست به سرمربی استقلال و بازیکنان این 

تیم کمک ویژه ای در طول فصل بنماید.  
آماتوریسم فوتبال ایران

در مجموع فوتبال ایران دچار آماتوریسم افراطی شده است. 
پرداختن به فوتبال در ایران مثل تمام مقوله ها یک عشق 
زود گذر بوده و به تلنگری فروکش می کند. قوانین حرفه ای 
و رفتارهای مبتنی بر این قوانین بندرت دیده شده و این 
جریان باعث می گردد موفقیت ها، پیروزی ها و قهرمانی ها 
از  بخشی  انتقاد  مورد  همواره  و  نباشد  درست  مدار  بر 
دوستداران این رشته قرار بگیرد. آماتورسیم فوتبال باعث 
هزینه های  صرف  با  استقلال  چون  باشگاهی  می شود 
هنگفت قادر نباشد لذت فوتبال را به هوادارانش هدیه 
نماید. آماتوریسم فوتبال مرز بین واقعیت و تخیل  بوده 
که فاصله بین آن را کری های سخیف و بداخلاقی های 

کثیف پر کرده است. 

حسن صانعی پور
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ماسیمیلیانوالگریدر
یوونتوسماندنیشد

  ماسیمیلیانو الگری، سرمربی یوونتوس به 
کارش در این تیم ادامه خواهد داد. یوونتوس 
الگــری را اخراج نخواهد کرد و او حداقل فصل 
آینــده نیز به عنــوان ســرمربی روی نیمکت 
بیانکونری می نشــیند. در واقع یووه که پس 
از تغییــرات بزرگ مدیریتــی در ژانویه در حال 
برنامه ریزی آینده بــا ورود احتمالی جونتولی 
)مدیر ناپولی( است، تصمیم گرفته الگری فصل 
آینده نیــز به کارش ادامــه دهد. این تصمیم 
ســران یوونتوس هم به دلایــل فنی و هم به 
دلایل اقتصادی )با توجه به تحت قرارداد بودن 

سرمربی ایتالیایی تا ۲۰۲6( انجام شده است.

بایرنبرایناگلزمان10
میلیونیورومیخواهد

 پاری سن ژرمن می خواهد یولیان ناگلزمان و 
تیری آنری را به عنوان دستیارش به خدمت بگیرد. 
گفته می شود مذاکرات خوبی بین دو طرف انجام 
شــده و انتظار می رود به زودی به توافق برسند. با 
این حال ناگلزمان هنوز تحت قرارداد بایرن مونیخ 
است و این باشگاه آلمانی نیز همچنان حقوقش را 
می پردازد. برای همین اگر پاریسی ها این مربی ۳5 
ساله را بخواهند، باید بایرن را راضی کنند. در مونیخ 
انتظار دارند که برای ناگلزمان مبلغی در حدود 8 تا 
۱۰ میلیون یورو دریافت کنند. گفتنی است یولیان 
ناگلزمان در سال ۲۰۲۱ با مبلغی در حدود ۲۰ میلیون 
یورو از لایپزیش به بایرن مونیخ پیوست و قراردادی 

پنج ساله با این باشگاه امضا کرد.

دورتموندمیتواندازبخشی
پولبلینگاماستفادهکند

 دورتموند درآمد زیادی از فروش جود بلینگام 
به دست خواهد آورد و این سوال وجود دارد که 
آن ها چگونه می خواهند از آن اســتفاده کنند. 
اما اکنون هانس یواخیم واتســکه مدیر عامل 
زنبورها آب پاکی را روی دست هواداران ریخته و 
اعلام کرده امکان استفاده از تمام مبلغ فروش 
بازیکنان وجود ندارد زیرا بخشــی از آن سوخت 
می شود. به نقل از بیلد، آکی واتسکه در این باره 
گفت: ما در این پنجره تنها می توانیم حدود 6۰ تا 
65 درصد از مبالغ فروش بازیکنان مان را دوباره 
استفاده کنیم. ما همچنین ایده هایی داریم 
که چگونه و در چه پســت هایی می خواهیم 

تیم خود را تقویت کنیم.

روبننوسدرانتظار
اقدامبارسلونا

 گزینــه های زیادی برای جانشــینی ســرخیو 
بوسکتس در بارسلونا مطرح شده اند و روبن نوس 
یکی از آن ها به حساب می آید. این هافبک ۲6 ساله 
پرتغالی در انتظار اقدام بارسلونا است و صبر می کند 
تا این باشگاه در زمان مناسب با وولورهمپتون وارد 
مذاکره شــود. ســران بلوگرانا از حدود دو ماه قبل با 
ایجنت این بازیکن  بر سر جزئیات به توافق رسیده 
اند و توافق شخصی از مدت ها قبل برقرار شده است. 
بارسا با توجه به قوانین فیرپلی مالی اسپانیا هنوز 
نمی تواند فعالیتی در بازار نقل و انتقالات انجام دهد؛ 
البته انتظار می رود به زودی رســما با دریافت چراغ 

سبز از سوی لالیگا، بارسلونا هم وارد بازار شود.

برکناریپائولومالدینیاز
مدیریتمیلان

  برکناری پائولو مالدینی، مدیر فنی و ریکی 
ماســارا مدیر ورزشــی میلان به زودی رســما 
اعلام می شود. پس از اختلاف نظر بین جری 
کاردیناله و پائولو مالدینی بر سر بودجه میلان 
و افزایــش تنش بین آنها، مالک این باشــگاه 
ایتالیایــی تصمیم به اخراج مدیر و اســطوره 
روســونری گرفته اســت. در واقع کاردیناله به 
اطلاع مالدینی و همچنین فردریک ماسارا، مدیر 
ورزشی میلان رسانده در برنامه های این باشگاه 
جایی ندارند. برکناری دو مدیر روسونری روز سه 
شنبه رسما اعلام می شود و مونکادا و فورلانی 

اختیار بیشتری در این باشگاه خواهند گرفت.

آنژپوستکوعلوسرمربی
تیمتاتنهامشد

 آنژ پوستکوعلو به عنوان سرمربی تاتنهام انتخاب 
شد. پوستکوعلو حالا اولین سرمربی استرالیایی 
تاریخ لیگ برتر به حساب می آید. این سرمربی 5۷ 
ساله از تاریخ ۱ جولای ۲۰۲۳ کار خودش را در باشگاه 
تاتنهام آغاز می کند. قرارداد پوستکوعلو با تاتنهام 
۴ ساله است. آنژ پوستکوعلو در زمان بازیگری عضو 
تیم ملی استرالیا بود. او سابقه هدایت همه تیم 
های ملی پایه و بزرگسالان استرالیا را در کارنامه دارد 
و همراه با این تیم قهرمانی در جام ملت های آسیا 
۲۰۱5 را تجربه کرد. او در سال ۲۰۱۹ هدایت سلتیک 
اسکاتلند را بر عهده گرفت و با این باشگاه در فصلی 

که گذشت )۲۳-۲۰۲۲( سه گانه داخلی برد. 

اعلاممجازاتنژادپرستانیکه
بهوینیسیوستوهینکردند

 5 ماه قبل و پیــش از برگزاری دربی مادرید 
میان رئال و اتلتیکو، عروسکی در شهر در حالت 
دار زده شــده و با پیراهن وینیسیوس جونیور 
دیده شــد. آن ماجرا تنها یکی از دفعاتی بود که 
ستاره برزیلی رئال مادرید با اقدامات نژادپرستان 
مواجه شــد و آخرین بار هم نبود. چند ماه بعد 
در استادیوم مستایای والنســیا هواداران تیم 
علیه وینیسیوس شــعار نژادپرستانه سر دادند 
و جنجالی در فوتبال اســپانیا به پا شــد. ۴ نفر 
در ماجرای دار زدن عروسک دست داشتند؛ این 
افراد 6۰ هزار یورو جریمه شده اند و علاوه بر آن 

دو سال هم نمی توانند وارد استادیوم شوند. 

مذاکراترئالباویارئالبر
سرانتقالچوکووئزه

 رئال مادرید مذاکرات ابتدایی خود را با باشگاه 
ویارئال بر سر انتقال ساموئل چوکووئزه، وینگر 
۲۴ ساله این تیم آغاز کرده و شرایط این بازیکن 
نیجریه ای را از مدیران زردپوشــان ال مادریگال 
جویا شده است. با خروج رسمی مارکو آسنسیو، 
وینگر راســت کهکشــانی ها پس از ۷ سال از 
باشگاه، مادریدی ها به فکر یک جانشین ایده آل 
برای شماره ۱۱ سابق خود هستند و چوکووئزه 
که از ماه گذشــته در لیست علاقه مندی های 
لوس بلانکوس قرار داشته، حال نام اش در دفاتر 
والدبباس به عنوان جایگزین آسنسیو بیش تر از 

قبل ردوبدل می شود.

منچسترسیتی ارزشمندترین برند دنیای فوتبال در سال 2023
موسسه برند فایننس لیست ارزشمندترین برندهای باشگاهی دنیای فوتبال در سال 2023 را منتشر کرده است. بر اساس 
این لیست، منچسترسیتی باارزش ترین برند را در اختیار دارد و این نخستین باری است که عنوان ذکر شده به سیتیزن ها 

اختصاص می یابد. پیش از منچسترسیتی، رئال مادرید صدرنشین بود.
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